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Alumni

Bestuurskunde Berichten blikt terug

door Max van Tongeren

Ruben Libgott 
Aanvang studie bestuurskunde in 2004

Je bent alumnus, hoe 
kijk je terug op je 
studietijd bij de B.I.L?
Ik ben al direct vanaf de 
start van mijn studie in 
Leiden actief geworden 
bij de B.I.L.; gelijk met 
de neus in de boter in 
een lustrumjaar. Je kunt 
best zeggen dat de B.I.L. 
officieus voor de ‘Beste 
In Leiden’ staat; het is 
een hele professionele 
vereniging, waar de lat 
hoog ligt en de leden 

haar bestuur scherp houden. In 2006-2007 zat ik 
het bestuur en je ziet daar de Bestuurskunde in 
de praktijk: van Niskanen’s budget-maximalisatie 
tot historisch institutionalisme en functionalisme. 
Ik heb nog nooit gemerkt dat er een stap terug 
wordt gedaan. Binnen de tradities van de B.I.L. 
zijn bestuurders altijd enthousiast om nóg meer 
te doen en over de horizon heen te kijken. Elk 
bestuur is anders; van een Weberiaanse Iron 
Cage is geen sprake.

Wat heeft je doen besluiten om in het bestuur van 
de B.I.L te gaan destijds, en waarom koos je voor 
de functie commissaris BB?
Sinds mijn 14e teken ik strips voor kranten en 
heb ik ook een interviewserie gehad met bekende 
(strip)tekenaars (o.a. Dick Bruna, Peter de Wit). 
De journalistiek spreekt mij erg aan. Ik tekende 
toen ik nog op de middelbare school ook al 
voor universiteitskranten en een blad van een 
studievereniging (technische bedrijfskunde). Dat 
vond ik zo’n mooi blad en ik zag de gave dingen 
die die studievereniging organiseerde, dat toen ik 
Bestuurskunde ging studeren ik ook direct actief 
wilde worden bij de studievereniging hier, de 
B.I.L.! In het eerste jaar zat ik in de BB-Commissie 
onder leiding van commissaris Bart van Horck. 
Govert van Gorcum, die in mijn bestuursjaar 
voorzitter werd, zat toen ook in de commissie. We 
hebben toen mooie dingen gedaan, zoals allerlei 
controversiële regeringsleiders aanschrijven 
voor een bijdrage. Het jaar daarop bleef ik in 
de commissie, ditmaal o.a. van Frank van der 
Plas. We zochten toen wederom de controverse 
op, met o.a. een thema-editie over drugs. In het 
derde jaar ging ik het bestuur in, natuurlijk als 
secretaris en.. commissaris BB!

Het blad van de studievereniging technische 
bedrijfskunde uit Eindhoven waar ik eerder voor 
had gewerkt was absoluut een voorbeeld voor 
mij; een prachtige kleurrijke glossy. In mijn jaar 
besloten we daarom een steunkleur te nemen in 
het binnenwerk, het papier nét iets luxer te maken 
en uiteindelijk ook een fullcolour cover te nemen. 
Maar ook inhoudelijk werd het blad aangepast; het 
werd iets dikker met ook economischer gebruik 
van de lay-out. Inhoudelijk werd een balans 
gezocht om (nóg) iets meer verdiepend een 
thema te kunnen belichten (met echt inhoudelijke 
bijdragen, maar ook een studentikoze kwinkslag) 
en meer aandacht te geven aan het onderzoek 
op ‘de vijfde’ en de activiteiten van de B.I.L. We 
hebben toen grote namen aan ons verbonden, 
zoals de beroemde Franse Bestuurskundige prof. 
Jacques Chevallier, crisis-expert (en nu minister) 
prof. Uri Rosenthal, ex-Kamerlid Bert Bakker en 
wijnmaker/schrijver Ilja Gort. Ook volgden we 
de samenwerking tussen het Instituut (toen nog 
departement) met de universiteit in Jemen en 
zochten we voor het eerst elke editie alumni op.

Wat ben je na je afstuderen gaan doen?
Ik heb mijn Bachelor nominaal kunnen doen 
(en zelfs extra studiepunten gehaald in mijn 
bestuursjaar—ja mensen, het kan!) en ging toen 
de Research Master Bestuurskunde volgen. Ik 
heb toen ook met een studiegenoot een groot 
onderzoeksrapport geschreven bij het Centrum 
voor Terrorisme studies over de buitenlandse 
invloeden op radicalisering, waarbij ik mij vooral op 
satellietzenders heb gericht. De Research Master 
ben ik nog aan het afronden, maar ondertussen 
ben ik begonnen met Rechtsgeleerdheid en Fiscaal 
Recht. Bij Bestuurskunde heeft men het wel 
vaak over de wetten en regels, maar de kennis 
ontbreekt wat de regels precies zeggen en hoe 
zij (in samenhang) werken. Bij Rechtsgeleerdheid 
aan de andere kant, heeft men nauwelijks oog 
voor de effecten van regels, de manier (en 
omstandigheden) waarop zij tot stand komen en 
de werking van de regels tussen de verschillende 
actoren. Het vult elkaar dus geweldig aan, waarbij 
vooral Fiscaal Recht ook heel erg beleidsmatig (en 
strategisch) is.

Wat vind je van de ontwikkelingen binnen de 
B.I.L en bij de Bestuurskundige Berichten in het 
bijzonder?
Ik heb nu best wel veel studieverenigingen 
gezien en heb ook zelf in andere besturen 
gezeten, maar de B.I.L. is verreweg de meest 
professionele vereniging, met een goede balans 
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tussen inhoudelijke activiteiten, feesten en 
gezelligheid. De reizen zijn altijd subliem en een 
absolute must—jammer dat ik dit jaar niet mee 
kon naar o.a. Dubai. Bestuurskundigen, en vooral 
de actievelingen bij de B.I.L. , zijn ook steevast 
leuke mensen! Bestuurskundige Berichten wordt 
ook steeds professioneler en het is uiterst knap 
dat er de laatste jaren ook echt elke jaargang vier 
volwaardige edities zijn verschenen! Er zit echt 
enorm veel tijd in het maken van zo’n blad en dat 
met alle studiedruk en andere activiteiten.  Ruben 
met commissie

Dit is alweer de laatste editie van de BB voor deze 
commissie. Welke gouden tip zou je de volgende 
commissie op het hart willen drukken?
Hoera! De vierde editie is weer af! Daar mogen 
jullie trots op zijn en met een prachtig resultaat—
vooral het luchtvaart-thema vond ik origineel. 
Tips? Volgens mij zit de BB op het goede spoor. 
Maar wees scherp: houd de BB spannend, 
inhoudelijk hoogstaand, aantrekkelijk, modern 
én studentikoos. Blijf grappen met de lezer 
uithalen en durf inderdaad de grote namen uit 
de Bestuurskunde en de bestuurlijke praktijk te 
benaderen voor bijdragen of interviews. Je doet 
er leuke contacten mee op. En voor eerstejaars: 
schroom niet om ook gewoon bijdragen te leveren 
aan de BB en je te verdiepen in onderwerpen 
buiten de colleges. Een geweldige leerschool en 
een feest wanneer jouw stuk bij zoveel lezers 
binnen en buiten de universiteit op de deurmat 
ploft. Het heeft een magie om je werk gepubliceerd 
te zien. Wetenschap is pas wetenschap, als deze 
gelezen is. Google ook voor de gein eens op 
“Bestuurskundige Berichten”. Je zult verbaasd 
zijn hoeveel grote Bestuurskundigen met trots 
hun publicatie in de BB op hun CV hebben gezet; 
er wordt soms zelfs uit de BB geciteerd!

Hans Steensma 
Aanvang studie 
bestuurskunde in 
1986

Je bent alumnus, 
hoe kijk je terug op 
je studietijd bij de 
B.I.L?
In 1986 – halverwege 
mijn 2e jaar ben ik 
vanuit Twente naar 
Leiden gelift met een studiegids onder mijn arm 
om te verkennen of een overstap naar de RUL 
mogelijk was. Het leek me leuk om dichter bij 
het bestuurlijke centrum van NL te studeren, en 
bovendien trok mij de juridische afstudeervariant 
. De toenmalige studieaviseur mw Gevers keek 
begerig naar de studiegids, die hadden ze kennelijk 
op Rapenburg 59 nog nooit gezien – ook al bestond 
bestuurskunde Twente al geruime tijd en waren ze 
in Leiden nog maar net gestart. Achteraf gezien een 
eerste stap in mijn betrokkenheid bij de inrichting 
van de studie – de src – studierichtingscommissie. 
Bestaat die eigenlijk nog?
De B.I.L was een jonge vereniging in opkomst. Ik 
woonde in het centrum van Amsterdam en moest 
na een BIL feest of een slaapplaats regelen of met 
de nachttrein. Ik herinner mij de gedrevenheid 
van het bestuur (excursie naar Brussel) en de 
inhoudelijke diepgang van de LBD 1988 die in 
Leiden plaatsvond. Overigens,  ik had een vriendin 
in Utrecht – nu mijn vrouw en moeder van onze 
4 kinderen – dus Leiden was voor mij niet het 
middelpunt van de wereld.

Wat heeft je doen besluiten om in het bestuur van 
de B.I.L te gaan destijds, en waarom koos je voor 
de functie commissaris BB?
Ha, ha – neen, ik heb niet in het bestuur van de 
B.I.L gezeten. Ik was meer een buitenstaander 
die zich opwond over kleine en grote ‘misstanden’.  
In de redactie van de BB – toen overigens bewust 
en fier onafhankelijk van de B.I.L als vereniging - 
vond ik medestanders om de ontwikkeling van de 
vakgroep en van het vakgebied van commentaar 
te voorzien. Dat ging al dan niet onder pseudoniem 
en ook nog gewoon met de typemachine. 
Vragen als: is bestuurskunde nu wel of niet 
een universitaire studie? En, welke intellectuele 
diepgang gaat er schuil achter de opsommingen 
in het  Groene Monster van Van Braam, hielden 
ons bezig. Zonder stropdas en zonder rangen als 
‘commissaris’. Bovendien was ik later actief in de 
UR en nauw betrokken bij acties tegen de plannen 
van minister Ritzen, die de studentengeleding in 
de UR een kopje kleiner wilde maken.  >

Alumni

Ruben Libgott met enkele BB commissieleden
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Bent u in Leiden afgestudeerd als bestuurskundige 
maar nog geen alumnuslid van de B.I.L.? Vul de 
alumnus lidmaatschapskaart in de B.I.L.-kamer in 
of stuur een e-mail naar secretaris@bilboard.nl.

Kent u nog oud-studiegenoten die nog geen 
alumnuslid zijn? Stel hen dan op de hoogte van 
de voordelen van het alumnus lidmaatschap!

Alumni

Wat ben je na je afstuderen gaan doen?
Na 7 jaren studie met ruime omwegen en 
boeiende keuzevakken buiten de faculteit,  volgde 
een verlengde  dienstplicht bij het Korps Mariniers 
(24 maanden). Aansluitend ben ik samen met 
mijn vriendin in 54 weken de aarde rond gereisd, 
oost om, in een vloeiende lijn, zonder te vliegen 
– althans tot en met Kupang – West Timor – toen 
konden we geen boot vinden om naar Australie 
over te steken en hebben we een vliegticket 
gekocht. Lenin, Mao en Ho Chin Min bezocht in 
hun afzonderlijke mausolea. Op Hawaii – 6 weken 
voor thuiskomst – gaf een familielid een boekje 
mee van de toen nog onbekende journalist Twan 
Huys: ‘In opdracht van Hare Majesteit’, waarin hij 
tien Nederlandse ambassadeurs had geinterviewd. 
‘Lees wat ze zeggen over de veranderingen binnen 
de dienst en waag het niet om te solliciteren’, 
aldus het familiale advies. 
Tja, 29 jaar oud – Bildung in de breedte, maar 
wel in de krappe arbeidsmarkt van’96 op zoek 
naar een baan. Toen bewust gekozen voor de 
mens-kant van organisaties.  Niet het beleid, 
de marketing of de geld-kant, maar een eerste 
job als consultant W&S bij een klein bureau, 
vervolgens hoofd opleidingen bij het grote PwC 
(PricewaterhouseCoopers red.), dan trainer bij 
een commercieel bureau en nu gegrepen door 
‘serious gaming’ als ‘tool’ om plannen om te 
zetten in actie en ondernemer op het gebied van 
het toepassen van militaire formats in de zakelijke 
bedrijfsvoering (www.mfib.nl). 

Wat vind je van de ontwikkelingen binnen de 
B.I.L en bij de Bestuurskundige Berichten in het 
bijzonder?
Met enige verbazing (en verholen bewondering) 
heb ik de professionalisering van de uitstraling 
van de BIL als geoliede en inmiddels gevestigde 
vereniging gade geslagen. Meer een soort fysieke 
LinkedIn voor studenten met grote ambities. 
Sinds de laatste alumni-bijeenkomst ben ik weer 
abonnee van de BB. Nou, daar moet je echt voor 
gaan zitten!

Dit is alweer de laatste editie van de BB voor deze 
commissie. Welke gouden tip zou je de volgende 
commissie op het hart willen drukken?
Mijn gouden tip: blijf kritisch betrokken! Durf uit 
te komen voor je mening, ook al gaat die tegen de 
stroom in.

Hans Steensma in zijn tijd bij het Korps Mariniers
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